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“Xalqların rəssamı” Mikayıl Abdullayev 
“Məktəbimiz bir yaş məndən böyükdür”

1990-cı ilin sonları  idi.  Əzim Əzimzadə adına Bakı Rəssamlıq Məktəbinin 
70 illiyi qeyd olunurdu. İlin, ayın çətin vaxtları olduğuna görə rəsmi və ya 
təntənəli tədbir keçirilməsə də, incəsənət adamları bu əlamətdar tarixə biganə 
qala bilmirdilər. Mənə  bu yubileylə bağlı qəzet materialı hazırlamaq da məhz 
Xalq rəssamı, Əməkdar incəsənət xadimi, Rüstəm Mustafayev adına İncəsənət 
Muzeyinin direktoru  Kazım Kazımzadənin baş redaktorumuz Nahid Hacıyevə  
zəng etməsindən sonra həvalə edilmişdi. Kazım müəllim redaktorumuza demişdi 
ki, müxbiriniz Mikayıl Abdullayevlə görüşsə, daha yaxşı faktlar öyrənə bilər: 
“Çünki mən Xalq rəssamıyam, Mikayıl isə “xalqların rəssamı”dır”. O, Mikayıl 
müəllimin Hindistanda da yüksək mükafatlara layiq görülməsini xatırladırdı. 

Mən Mikayıl Abdullayevə zəng elə-
dim. Dedi  “Əlbəttə o barədə yazı ha-
zırlamaq lazımdır. Mən istənilən suala 
cavab verməyə hazıram. Çünki o mək-
təb bizim sənət məbədimizdir. Həm də 
məktəbimiz bir yaş məndən böyükdür. 
Sabah saat 11-də “Kukla teatrı”nın 
yanındakı “Lalə” kafesində görüşək”. 
Sonradan öyrəndim ki, o həndəvərdə 
yaşayan Mikayıl müəllim bütün mətbu-
at təmsilçilərini məhz məni dəvət etdiyi 
yerdə qarşılayırmış. 

Müxbir  ayı hansı 
mürəbbə ilə ətirsinlər  

Bu sualı SSRİ Xalq rəssamı cəmi 
bir il qabaq təsis edilmiş qəzetin sadə 
müxbirinə verdi. Mən bir az tutuldum. 
Bir də soruşdu ki, gilas mürəbbəsi gə-
tirsinlər, yoxsa çiyələk? Dedim, gilas. 
Dünən mənə demişdi ki, vaxtım az-

dır, amma, gəl,  beş-on dəqiqə söhbət 
edək. İndi isə bir saatdan çox danışdı. 
Mat qalmışdım. İnsanda təhsil aldığı 
müəssisəyə nə qədər sevgi, məhəb-
bət, ehtiram ola bilərmiş? 

Əzim Əzimzadədən danışdı, mək-
təbin görkəmli müəllimləri və tanınmış 
məzunları haqqında söz  açdı, Azər-
baycanın kənd zəhmətkeşləri ilə gö-
rüşlərini xatırladı, Hindistan səfərindən 
bəhs etdi. Həmin 60-70 dəqiqəlik söh-
bətdə bəlkə də on dəfə “bizim sənəd 
məbədimiz” ifadəsini işlətdi. 

ehlinin meri amaatdan 
soru du ki

Görkəmli rəssam Hindistan səfə-
ri barədə danışarkən öz əsərlərindən 
və ya qəhrəmanlarından əvvəl həmin 
ölkədə  Rəşid Behbudova olan sevgi-
dən söz açdı  “Mer bir gün əvvəl elan 

verdiribmiş ki, mənim SSRİ-dən qona-
ğım gəlir, onun xalqla görüşünü təşkil 
edirik. Bəlkə də on minlərlə insanın 
toplaşdığı (Hindistanda 20-30 min 
adam toplamağa nə var ki?)  böyük bir 
meydandakı tribunaya ikimiz birlikdə 
qalxdıq. Mer kütləyə  səsləndi   Ca-
maat, mənim qonağım Azərbaycandan 
gəlib. 

Bəlkə də on dəqiqəyə qədər alqış 
səsləri kəsilmədi.

 Camaat, bilirsinizmi o mənə Bakı-
dan nə gətirib? 

Meydan susdu.  O, mənə Bakıdan 
Rəşid Behbudovun salamlarını gətirib. 

Meydan sanki daha susmadı. Rəşi-
di Hindistanda o qədər sevirlər”. 

yük rəssamlar həm də 
b yük insanlar idi 

Yuxarıda qeyd etdiyim kimi, mənim 
Mikayıl Abdullayevlə görüşməyimi təx-
minən əlli il Milli İncəsənət Muzeyinin 
direktoru olmuş görkəmli rəssam Ka-
zım Kazımzadə məsləhət görmüşdü. 
Mikayıl müəllim isə söhbətinin sonun-
da tövsiyə etdi ki, mütləq Kazım Ka-
zımzadə ilə də görüşmək lazımdır  “O, 
bizim sənət məbədimizin ən görkəmli 
məzunlarındandır”. 

Kazım müəllimlə də görüşdüm  “Bi-
zim ata evimiz haqqında yazdığınıza 
görə çox sağ olun!”  deyə söhbətə 
başladı. 

Mən onların sənətkarlığı kimi insan-
lıqlarının da bir-birindən üstün olduğu-
nu gördüm. Ürək böyük olanda insan 
cəmiyyət qarşısında çox böyüyür. 

Böyük rəssamla söhbətimizin so-
nunda xahiş etdim ki, öz sənəd mə-
bədinizin yubileyini bir imzanızla təbrik 
edin, biz də o imzanı “Dalğa”nın oxucu-
larına təqdim edək.

Üç-dörd sözlük təbrik yazdı və im-
zalayandan sonra soruşdu  “Müxbir, 
mənim imzamı neçə il saxlaya bilər-
sən?”

Cavab verə bilmədim. Elə indi, 32 
il sonra, həmin imzanı “Xalq qəzeti”nin 
oxucularına təqdim edəndə də o  sua-
la cavab verə bilmirəm. Hər halda bu 
imzanı bir əsrin sonuncu onilliyində də  
qəzetdə vermişdim, o biri əsrin üçüncü 
onilliyinin əvvəlində də təqdim edirəm. 

Allah Nahid Hacızadəyə, Mikayıl 
Abdullayevə və Kazım Kazımzadəyə 
min dəfələrlə rəhmət eləsin!

İttifaq İR Ə Ə Lİ,  
“Xalq qəzeti”,  

Əməkdar jurnalist

adda larda ya ayanlar

1 s al  1 cavab 

“Elm və təhsil” nəşriyyatı tərəfindən yeni tərtibatda hazırlanmış 
bu dəyərli vəsaitin müəllifi ixtisasca həkim, loqoped, psixoloq olmuş 
mərhum pedaqoji elmlər namizədi Muxtar Abbasovdur (1906–1962). 
Hələ 1948-ci ildə ilk dəfə Uşaq və Gənclər Ədəbiyyatı Nəşriyyatında 
buraxılmış kitab nitq nöqsanlılığının müalicəsi mövzusunda 
Azərbaycanda yazılmış ilk elmi nəşr olub.

Elə buradaca təəssüf hissi ilə qeyd 
edək ki, kitab çıxandan düz 50 il son-
ra  1998-ci ildə biri  riyaziyyatçı, di-
gəri isə mədəniyyətşünas olan iki “elm 
adamı”   plagiatlıq edərək əsərdən 
gen-bol istifadə ilə onu öz imzaları ilə 
nəşr etdiriblər. Başqa sözlə desək, nə 

riyaziyyatçı kimi riyazi dəqiqlik prinsi-
pinə məhəl qoyublar, nə də başqasının 
irsinə qarşı mədəni davranış nümayiş 
etdiriblər. Beləcə, bu dünyada varisi 
qalmayan müəllifin əsəri “ şaq tər-
biyəsinin bəzi aktual problemləri” adı 
altında mənimsənilib.

Nə yaxşı ki, haqq nazilsə də, üzül-
mədi və indi, budur, Muxtar Abbasovun 
halal haqqı olan “Təlim-tərbiyə işin-
də nitq nöqsanlarının islahı (ata-ana 
və müəllimlərə rəhbər)” kitabı özünün 
ikinci həyatına qovuşdu. Nəşrin ön söz 
yerində onun redaktoru, AMEA-nın 
müxbir üzvü, filologiya elmləri doktoru, 
mərhum professor   Əbdüləzəl Dəmir-
çizadənin 1946-cı ildə yazdığı maraqlı 
qeydləri də yer alıb. Görkəmli alimin 
həmin qeydlərindən bəzi fikirləri yada 
salmaq yerinə düşər  “Dilimizdə nitq 
nöqsanlarının islahına aid olan bu ilk 
əsəri yazmaqla xeyirli bir işə qədəm 
basmış olan M.Abbasov yoldaşın əsə-
rində bir sıra orijinal cəhətlər də vardır. 
Xüsusən burada Azərbaycan dilinə xas 
olan səslərə aid verilən izahat və bun-
larla əlaqədar olan nöqsanların islahı 
yolları diqqəti cəlb edən və maraqlı 
cəhətlərdir”.

Muxtar Abbasov Bakıda ali tibb 
təhsili almış, uzun illər pedaqoji insti-
tutda müəllim işləmişdir. Onun adıçı-
kilən əsərdən başqa, əlifba və savad 
təliminin psixoloji aspektləri haqqında 
kitabları da olub. Muxtar Abbasov uzun 
illər uşaqların erkən yaşlarında təsadüf 
edilən pəltəklik, kəkələmə kimi qüsurla-
rın müalicəsi ilə məşğul olub və dürüst, 
aydın nitqli vətəndaşlar yetişdirməklə 
məşğul olmalı mütəxəssislərə belə bir 
yardımçı vəsait yazaraq araya-ərsəyə 
yetirib. Qeyd edək ki, onun sözügedən 
kitabı bu gün də nitq qüsurlarının müa-
licəsində aktuallığını itirməyib və indi 
latın qrafikası ilə təkrar çapı təqdirəla-
yiqdir.

Əsərdə verilən bir sıra sxemlər  
səslərin məxrəcini göstərən palyatoq-
ram və sair dərin təcrübi müşahidələrin  
nəticələri kimi dəyərli sayıla bilər. Müəl-
lif loqopedlərin valideyn və müəllimlər-
lə qarşılıqlı fəaliyyəti zamanı nitq nöq-
sanlarının tezliklə islahı baxımından 
kitabın gərəkli olacağını bildirib.

Əsərdə həm nitq qüsurlarının profi-
laktikası, həm də yazı nöqsanları, dis-
qrafiya və onların islahı üsulları, eşidən 
lallıq (alaliya) kimi məsələlər araşdırı-
lıb. Əsəb sistemi və psixika əsasında 
baş verən nitq pozuntularından da 
bəhs olunub.

Kitabı ikinci nəşr çapa hazırlayan 
Nizami Gəncəvi adına Ədəbiyyat İns-
titutunun baş mütəxəssisi, Azərbaycan 
urnalistlər Birliyinin üzvü, “Elm və hə-

yat” jurnalının redaktor müavini Ülkər 
Hüseynovadır. Xüsusi vurğulamaq 
lazımdır ki, böyük zəhmət bahasına 
başa gələn kitabın nəfis tərtibatda yeni 
nəşri həm müəllif hüquqlarının bərpa-
sı və ədalətin zəfər çalması baxımın-
dan gərəkli bir addımdır. Vacib olan bir 
cəhət də bundan ibarətdir ki, aktuallı-
ğını itirməmiş araşdırmalar valideyn
müəllim loqoped üçbucağının, eləcə 
də ali məktəb tələbələrinin geniş istifa-
dəsinə verilən bir töhfədir. 

Ə.DO ƏLİ,  
“Xalq qəzeti”

Nitq qüsurlarının islahına aid 
kitab yenidən işıq üzü görüb

Əlilliyi olan uşaqlar  
övladlığa necə verilir?

Yəqin ki, cəmiyyətdə uşaqları övladlığa götürəcək şəxslərin onlara 
qulluq üçün nə qədər aylıq sosial ödənişlərlə təmin olunacağı oxucuları da 
maraqlandırır. Bu sualla bağlı Əmək və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyindən 
aldığımız  məlumatda bildirilir:
 Hazırda valideyn himayəsindən 

məhrum olmuş uşaqlar üçün sosial 
xidmət müəssisələrində əlilliyi olan 
29 uşaq övladlığa verilməyə hazırdır. 
Onlar barədə məlumat Əmək və 
Əhalinin Sosial Müdafiəsi Nazirliyinin 
“Valideyn himayəsindən məhrum 
olmuş uşaqlar və övladlığagötürmə” 
altsisteminə daxil edilib. Həmin uşaqları 
övladlığa götürəcək şəxslər aylıq sosial 
ödənişlərlə təmin olunacaq. Sosial 
xidmət müəssisələrindən götürülən 
əlil uşağa görə onu övladlığa qəbul 
edən şəxsə aylıq 600 manat müavinət 
verilməsi nəzərdə tutulub. 

Bununla yanaşı  uşağın orqanizmi-
nin funksiyalarının pozulması  81 100 
faiz olduqda   270 manat müavinət, 
200 manat (gözdən əlilliyə görə 300 
manat) təqaüd və həmin uşağa qulluğa 
görə 100 manat təqaüd  61 80 faiz ol-
duqda  220 manat müavinət və uşağa 
qulluğa görə 100 manat təqaüd  31 60 
faiz olduqda  150 manat müavinət və 
uşağa qulluğa görə 100 manat təqaüd 
nəzərdə tutulub.

ərifə Ə İR ,  
“Xalq qəzeti”

Bakı–Sumqayıt qatarlarında  
“biznes sinif” “ekonom vaqon”a çevrilir

Bununla marşrutda sıxlıq aradan qalxacaq
İyul ayının 1-dən etibarən Bakı–Sumayıt–Bakı 

qatarlarında biznes sinif vaqonlarının ləğv edilərək, “ekonom 
vaqon” kimi istifadəsi nəzərdə tutulur. Səbəb biznes 
vaqonlara tələbatın aşağı olması, ekonom vaqonlarda isə 
sərnişin sıxlığının müşahidə edilməsidir. Qərarın qəbulundan 
sonra sərnişin sıxlığının aradan qalxacağı gözlənilir.

Məsələ ilə bağlı “Azər-
baycan Dəmir Yolları” QSC-
nin Mətbuat katibliyi şöbəsi-
nin rəisi Sənubər Nəzərova 
bildirdi ki, qısa məsafələrə 
gediş zamanı biznes sinif 
vaqonlarına tələbat çox ol-
mur  “Bu səbəbdən də onlar 
ekonom sinif ilə əvəzlənəcək. 
Bakı Sumqayıt Bakı xətti 
üzrə biznes sinif kimi fəaliyyət 
göstərən, 61 və 88 nəfərlik 
olmaqla iki tip vaqon mövcud-
dur. Həmçinin onların salon-
ları da genişdir. Bu vaqonların 
ekonom sinif  kimi istifadə edil-
məsi imkan yaradır ki, salona 
daha çox sərnişin daxil olsun. 
Məsafələr qısa olduğundan 
sərnişinlər həm oturaraq, 
həm də ayaq üstə gedə bilər-
lər. Beləliklə, biz gün ərzində 
həmin istiqamətlərdə, əlavə 

olaraq, yüzlərlə sərnişin daşı-
ya biləcəyik. Hazırda biznes 
vaqonla gediş haqqı 2 manat, 
ekonom vaqonla isə 1 manat 
təşkil edir. İyulun 1-dən eti-
barən bütün qatarların tarifi 1 
manat olacaq”.  

QSC rəsmisi onu da vur-
ğuladı ki, biznes sinif qatarla-
rın fəaliyyəti yalnız Abşeron 
dairəvi dəmir yolu marşrutu 
üzrə hərəkət edən qatarlarda 
ləğv ediləcək. Bölgələrə ge-
dən qatarlarda bu tip vaqon-
ların fəaliyyəti davam edəcək.

QSC-nin Mətbuat katib-
liyi şöbəsinin rəisi Sənubər 
Nəzərova iyulun 1-də Azər-
baycan dəmir yollarında 
nəzərdə tutulmuş digər bir 
dəyişiklik barəsində də da-
nışdı. Bildirdi ki, bu dəyişiklik 
birdəfəlik biletlərin satışının 

dayandırlması olacaq. Çünki 
həmin, biletlər istifadə etdik-
dən sonra hara gəldi atılır ki, 
bu da ətraf mühiti, qatarları 
çirkləndirir. 

ADY rəhbərliyi bu addı-
mı atmaqda əsas məqsədi, 
rəqəmsal ödənişlərin geniş-
ləndirilməsini, köşklərdə və 
kassalarda növbələrin aradan 
qaldırılmasını, kağız məmu-
latlarından istifadənin minmu-
ma endirməsini təmin etmək-
dir. Qurum rəsmisi qeyd etdi 
ki, müvafiq marşrut üzrə qa-
tarlarda gediş haqqı təmas-
sız ödənişi dəstəkləyən bank 
kartı və ya ADY-yə məxsus 
kartlarla ödənilə bilər.

ADY-yə məxsus gediş 
kartlarını Abşeron dairəvi 
dəmir yolu marşrutu üzrə 
fəaliyyət göstərən bütün stan-
siyaların kassalarından əldə 
etmək olar. Kartın qiyməti 2 
manatdır. Sərnişinlər ADY 
gediş kartlarından istifadəni 
dayandırdıqları təqdirdə on-
ları kassalara təhvil verməklə 
ödənilmiş və balansda olan 
məbləği geri ala bilərlər.

Nəqliyyat eksperti Elməd-
din Muradlı bu addımı müsbət 

qiymətləndirdi. Ekspert bildir-
di ki, burada əsas hədəf pul 
qazanmaq yox, tıxacın qarşı-
sını almaq, insanları vaxtında 
mənzil başına çatdırmaqdır. 
ADY da bu istiqamətdə təd-
birlər görür  “Bakı Sumqayıt
Bakı qatarları vasitəsilə səri-
nişin  daşınmada son vaxtlar 
xeyli artım müşahidə olunur.  
Çünki nəqliyyat vasitəsi kimi 
qatar daha əlverişlidir”.

Elməddin Muradlı ma-
raqlı təkli ərlə də çıxış etdi  
“Qatarların intervalı qısaldıla, 
vaqonların sayı artırıla bilər. 
Lakin burada stansiyaların 
tutumu nəzərə alınmalıdır. 
Bunlardan başqa, gələcəkdə 
Bakı Sumqayıt Bakı qatarı-
nı daha da şaxələndirməklə, 
Ceyranbatan, Saray ərazilə-
rində də stansiyalar tikmək 
olar.”

Qeyd edək ki, Abşeron 
dairəvi dəmir yolu marşrutu 
gündəlik 25-30 min nəfərə 
xidmət göstərir. Ümid edirik 
ki, verilən qərar özünü doğ-
ruldacaq və qatarlarda mü-
şahidə olunan sıxlıq aradan 
qalxacaq.

R. ƏHƏRRƏ OV
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